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Valtuutettu Konsta Saarela ja 5 muuta allekirjoittajaa ovat kau pun gin val-
tuus ton kokouksessa 8.4.2019 jättäneet valtuustoaloitteen, jossa he esit tä-
vät, että aiemmin Kavallintielle suunniteltu jalkakäytävä toteutettaisiin hu le-
ve si vie mä rin rakentamisen yhteydessä. Valtuustoaloite on esityslistan
oheis ma te ri aa li na.

Yhdyskuntavaliokunta käsitteli vastauksen aloitteeseen ensimmäisen ker-
ran 14.5.2019 (§ 56). Kuntatekniikan valmistelemassa vastauksessa to det-
tiin, että jalkakäytävän rakentamista Kavallintielle on käsitelty aiemmin use-
aan otteeseen kaupungin päätöksenteossa erityisesti lii ken ne tur val li suus-
syis tä. Viimeisin käsittely on vuodelta 2017 niinikään val tuus to aloit teen
pohjalta (Valtuustoaloite Kavallintien turvallisuuden parantamisesta). Yh-
dys kun ta lau ta kun ta päätti kokouksessaan 25.4.2017 (§ 47) yk si mie li ses ti,
ettei Kavallintien katusuunnitelmaa päivitetä jalkakäytävän to teut ta mi sek si
vaan että Kavallintien olosuhteita parannetaan hoi to suun ni tel mas sa
linjatulla tavalla (oheismateriaali). KH ja KV merkitsivät vastauksen val-
tuus to aloit tee seen tiedoksi tämän mukaisesti ja KV totesi 22.5.2017 aloit-
teen loppuun käsitellyksi (§ 38). Kauniaisten arvokkaat tiemaisemat -hoi to-
suun ni tel mas sa (oheismateriaali) todetaan, ettei jalkakäytävää tule ra ken-
taa Kavallintielle Eteläinen Heikelintie - Jollakuja väliselle osuudelle ka tu-
ym pä ris tön kulttuurihistoriallisten arvojen ja ominaispiirteiden vuoksi. Tä ten
kuntatekniikalla ei ollut aiemmin tehtyjen päätösten mukaisesti päi vi tet ty jä
suunnitelmia Kavallintien jalkakäytävän rakentamiseksi, eikä myös kään
määrärahavarausta työohjelmissa. Teknisesti olisi sinänsä ollut mah dol lis ta
rakentaa kapeahko jalkakäytävä ko. urakan kattamalle alueelle (n. 90 m
pituiselle osuudelle Eteläiseltä Heikelintieltä itään), mutta sitä ei siis esi tet ty
tehtäväksi edellä mainituista syistä johtuen.

Yhdyskuntavaliokunta hyväksyi esityksen ja se lähetettiin edelleen KH:lle ja
KV:lle hyväksyttäväksi. Kaupunginhallitus (27.5.2019 § 115) päätti kui ten-
kin palauttaa päätöksen valmisteltavaksi erityisesti lasten turvallisuuden
nä kö kul mas ta, mutta kuitenkin maisemalliset seikat huomioiden.

Asia oli uudelleen esillä yhdyskuntavaliokunnassa 8.10.2019 (§ 113).
Asias sa tuotiin tuolloin esiin seuraavaa:

Kuntatekniikka on tarkastellut Kauniaisten koulujen ja päiväkotien saa vu-
tet ta vuut ta kävellen ja pyöräillen lasten ja nuorten turvallisuuden nä kö kul-
mas ta. Koulujen ja päiväkotien saavutettavuuden näkökulmasta Kau niai-
sis sa on kattava jalankulku- ja pyöräilyverkko. Väylien laatutasossa ja kes-
tä vien kulkumuotojen kilpailukyvyn nostamisessa on parannettavaa sekä



verk ko hie rar kian selkeyttämisessä, mutta verkon kattavuus on val ta kun nal-
lis ten suositusten mukainen seuraavassa selostetun perusteella.

Nykyisen kävely- ja pyöräilyverkon kattavuus

Kävely- ja pyöräilyverkon kattavuutta tarkastellaan verkon silmäkoon pe-
rus teel la. Siellä missä Kauniaisissa on asutusta 500 metrin säteellä, on
myös rakennettu jalkakäytävä tai yhdistetty jalka- ja pyörätie tai viherreitti.
Kaik ki yhteydet ovat valaistuja ja kunnossapidon piirissä eli väylät ovat tur-
val li sia kulkea ympärivuotisesti. Väylän valtakunnallisten jalankulku- ja pyö-
rä väy lien suunnitteluohjeiden (11/2014) mukaan tiiviissä maankäytössä
pyö rä lii ken teen verkoston ohjeellinen silmäkoko alueverkolle on 200–500
met riä, mikä täyttyy Kauniaisissa (oheismateriaali).

Koulujen ja päiväkotien saavutettavuuden näkökulmasta ympärivuotisesti
kun nos sa pi det tä viä yhteyksiä on sekä viher- että katuympäristössä kat ta-
vas ti. Paikkoja, joissa ei ole jalkakäytävää tai yhdistettyä väylää pyöräilyn
kans sa ja joissa nykyinen verkko olisi täydennettävissä, ovat vä hä lii ken tei-
set tonttikadut sekä muutama kokoojakatu (Pohjoinen ja Eteläinen Hei ke-
lin tie, Kavallintie ja Kandidaatintie). Näiltäkin kaduilta on tosin kohtalaisen
ly hyet yhteydet kevyen liikenteen verkostoon, vaikka itse kadulta jal ka käy-
tä vä puuttuisikin.

Pyöräilyn osalta verkosto on myös kattava. Suurin osa pyöräväylistä on yh-
dis tet ty jä kävely- ja pyöräväyliä. Yhdistetty väylä on turvallinen ja sujuva
rat kai su silloin, kun kyse ei ole jalankulun tai pyöräilyn pääväylästä ja väy-
län leveys erotteluun on riittävä. Tarkastelussa todettiin, että pyöräverkon
tur val li suu den ja sujuvuuden näkökulmasta verkon laatutasossa on pa ran-
net ta vaa. Tällä hetkellä liian kapeat ja yhdistetyt väylät aiheuttavat kon flik ti-
ti lan tei ta jalankulkijoiden ja pyöräilijöiden välille. Pyöräilyn su ju voit ta mi sek si
ja sen kilpailukyvyn nostamiseksi olisi hyvä, jos pyöräily ohjattaisiin sii hen
sopivilla tonttikaduilla (nopeusrajoitus 30 km/h, vähän liikennettä) ajo ra dal-
le yhdistettyjen väylän sijasta. Ohjeistus on valtakunnallisen oh jeis tuk sen
mukainen. Pyöräilyn osoittaminen ajoradalle hiljaisilla tont ti ka duil la
rauhoittaa tonttikatujen liikennettä, parantaa kävelijöiden ja pyö räi li jöi den
turvallisuutta ja liikkumisen sujuvuutta. Alle 12-vuotiaat lapset saa vat ajaa
pyörällä jalkakäytävällä.

Suunnitelmatilanne ja aiempi päätöksenteko

Pohjoista - ja Eteläistä Heikelintietä sekä Kavallintietä koskevia hoi to-oh jei-
ta ja investointihankkeiden suunnittelua ja toteutusta on ohjeistettu kau pun-
gin arvokkaiden tiemaisemien hoitosuunnitelmassa (ylk 12.8.2012). Hoi to-
suun ni tel mas sa on näiden katujen osalta todettu, että jalkakäytävän ra ken-
ta mi nen ei ole suositeltavaa. Kavallintien osalta jalkakäytävän ra ken ta mis ta
on käsitelty tarkemmin yhdyskuntalautakunnan kokouksessa 25.4.2017 §
47 edellä valmistelutekstissä selostetulla tavalla. Mikäli po liit ti nen tahtotila
on kuitenkin näiden päätösten jälkeen muuttunut, on Ka val lin tien
suunnittelu sisällytettävä kaupungin investointiohjelmaan ja va rat ta va
toteutukselle määräraha.

Yhteenveto



Kauniaisissa kävelyn ja pyöräilyn verkko on tarpeeksi tiheä tarjotakseen
lap sil le turvallisen yhteyden alueen kouluihin ja päiväkoteihin. Kauniaisissa
on erillisiä jalkakäytäviä, lähinnä tonttikatujen yhteydessä sekä pyö rä lii ken-
teen väyliä, joiden yhteydessä on joko yhdistetty tai eroteltu jalkakäytävä.
Nä mä sekä viherreitit muodostavat turvallisen verkoston koulumatkoille.
Tur val li suu den ja reittien houkuttelevuuden lisäämiseksi tulisi kuitenkin pa-
nos taa väylien laatutasoon. Laatutekijöitä ovat mm. väylän riittävä leveys,
pin nan tasaisuus, risteysalueiden sujuvuus, kulkumuotojen erottelu vilk-
kaim mil la väylillä, pyöräilyn siirtäminen ajoradalle nopeusrajoituksen ol les-
sa 30 km/h tms.

Koulureittien kartoituksessa nousi esille kolme yhteystarvetta, joissa ei ole
täl lä hetkellä erillistä jalkakäytävää ja joihin koulujen ja päiväkotien saa vu-
tet ta vuu den näkökulmasta yhteys olisi perusteltu: Kavallintie (välillä Ete läi-
nen Heikelintie ja Jollakuja), Kandidaatintie (välillä Kavallintie ja Hel sin gin-
tie) sekä Pohjoinen Heikelintie (välillä Vanha Turuntie- Pohjoinen suotie).

Kavallintiellä jalkakäytävä mahdollistaisi turvallisen oikoreitin asuntoalueen
lä pi Helsingintielle ja Gallträskin alueelle. Pyöräliikenne on turvallista si joit-
taa nykyisen tapaan ajoradalle, kun liikennemäärät ovat pieniä ja no peus-
ra joi tus 30 km/h. Alle 12-vuotiaat lapset saavat ajaa jalkakäytävällä. Ai em-
pien selvitysten mukaan jalkakäytävä olisi teknisesti mahdollista toteuttaa,
mut ta voimassa oleva päätös on priorisoinut arvokkaiden tiemaisemien hoi-
to suun ni tel man linjauksen. Todettakoon, että valtuustoaloitteessa mai nit tu
urakka on sittemmin valmistunut.

Pohjoinen Heikelintie on myös merkitty Kauniaisten arvokkaiden tie mai se-
mien hoitosuunnitelmaan yhdeksi katuosuudeksi. Suunnitelmassa esi te-
tään, että liikenneturvallisuuden näkökulmasta jalkakäytävän rakentamista
voi daan harkita jyrkän mäen kohdalle. Turvallisen yhteyden jatkuvuuden
nä kö kul mas ta jalkakäytävä olisi hyvä rakentaa Vanhalle Turuntielle asti,
jos ta se liittyy olemassa olevaan verkostoon. Pohjoinen Heikelintie on ja-
lan kul ki joi den ja pyöräilijöiden näkökulmasta käytetty yhteys niin Työväen
Aka te mial le kuin Vanhalta Turuntieltä tuleville liikkujille. Jyrkkä mäki tekee
täl lä hetkellä yhteydestä turvattoman ja epämiellyttävän kulkea. Yksi vaih-
to eh to kiertää Pohjoisen Heikelintien mäki on ohjata kävely- ja pyö rä lii ken-
ne Rickhardinkujan kautta. Tarkempi arvio toteuttamiskelpoisuudesta vaa tii
suunnittelua. Pohjoisen Heikelintien osalta tulee tehdä Kavallintietä vas taa-
va päätös, priorisoidaanko arvokkaita tiemaisemien hoi to suun ni tel mas sa
esitettyjä ohjeita vai voidaanko siitä poiketa kävely- ja pyöräilyverkon täy-
den tä mi sen vuoksi.

Kandidaatintien osalta jalkakäytävä parantaisi Kavallinmäen alueen lii ken-
ne tur val li suut ta ja täydentäisi kävelyverkkoa. Kandidaatintie on le vey del-
tään noin 10 metriä, nopeusrajoitus 30 km/h ja se toimii ensisijaisesti tont ti-
ka tu na ja kokoojakatuna Gallträskin ja Kavallinmäen alueella. Kapean jal-
ka käy tä vän toteuttaminen vaatii tarkempaa suunnittelua.

Kuntatekniikka ehdottaa näiden kolmen yhteyden tarkempaa selvittämistä
ja luonnossuunnittelua. Mikäli kohteet ovat toteuttavissa, tulee uudet ka tu-
suun ni tel mat laatia ja hyväksyä normaalin käytännön mukaisesti ja varata
to teu tuk seen määräraha kaupungin investointiohjelmaan. Yhteyksien ra-
ken ta mi nen tukisi osaltaan kaupungin strategisia tavoitteita niin tur val li suu-



den, kestävyyden kuin kuntalaisten tasapuolisen kohtelun näkökulmasta.
Kä ve ly-yh teyk sien parantaminen lisäisi kestävien kulkutapojen kil pai lu ky-
kyä ja voisi vähentää koulujen saattoliikennettä.

Yhdyskuntavaliokunta hyväksyi edellä olevan vastauksena aloitteeseen ja
päät ti kehottaa kuntatekniikkaa selvittämään mahdollisuudet ja lan kul ku yh-
teyk sien täydentämiseksi Kavallintielle, Pohjoiselle Heikelintielle ja Kan di-
daa tin tiel le (YLKV 8.10.2019 § 113).

KH:
KV merkitsee tiedokseen edellä olevan vastauksena tehtyyn val tuus to aloit-
tee seen jalkakäytävän rakentamisesta Kavallintielle ja toteaa aloitteen lop-
puun käsitellyksi.

Päätös:
Päätösehdotus hyväksyttiin.


